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با صدور حکمی از سوی پزشکیان 
رئیس جمهور شدحسین زاده رسما معاون صورت گرفت 

حکمــی  صــدور  بــا  رئیس جمهــور 
عبدالکریم حســین زاده را به سمت معاون 
رئیس جمهور در امور توســعه روستایی و 
مناطق محروم کشور منصوب کرد. مسعود 
پزشــکیان، رئیس جمهور با صدور حکمی 
ضمــن انتصاب عبدالکریم حســین زاده به 
سمت معاون رئیس جمهور در امور توسعه 
روســتایی و مناطق محروم کشــور، از وی 
خواســت در راســتای بهبود شرایط زندگی 
ارتقای شــاخص های توسعه  روستاییان و 
روســتایی بــا تأکید بر نقش روســتاییان در 
تحقق اقتصاد مقاومتــی پیگیری و نظارت 
لازم را به عمل آورد. رئیس جمهور در حکم 
انتصاب آقــای عبدالکریم حســین زاده به 
سمت معاون رئیس جمهور در امور توسعه 
روســتایی و مناطق محروم کشور، تصریح 
کرده اســت: انتظار دارد بــا اتکا به خداوند 
متعال و در چارچوب قانون اساسی، اهداف 
سند چشم انداز، سیاست های کلی مصوب 
مقام معظم رهبری (مدظله العالی)، برنامه 
هفتم پیشــرفت و با رعایت منشور اخلاقی 
کارگــزاران دولــت چهاردهم، در راســتای 
بهبود شــرایط زندگی روســتاییان و ارتقای 
شــاخص های توسعه روســتایی با تأکید بر 
نقش روستاییان در تحقق اقتصاد مقاومتی، 

پیگیری و نظارت لازم را به عمل آورید.

سرمایه گذاری کنندمی توانند در اسکله های ایران پزشکیان:خارجی ها 
رئیس جمهــور بر ضــرورت و اهمیت 
حضور بخش خصوصی و سرمایه گذاران 
خارجی در حوزه توســعه زیرساخت ها و 
اسکله ها تأکید کرد و گفت: سرمایه گذاران 
خارجی نیز می توانند در اسکله های ایران 
پزشکیان  کنند. مســعود  ســرمایه گذاری 
در جلســه بررســی آخریــن وضعیــت 
زیرســاخت های حمل ونقل کشــور و نیز 
کریدورهــای منطقــه ای که صبح شــنبه 
برگزار شــد، پس از اســتماع سخنان وزیر 
راه و شهرســازی و دیگر مقامات ذی ربط 
کریدورهــای  وضعیــت  درخصــوص 
بین المللــی ریلــی و جاده ای کشــور، بر 
تسریع در اجرای کریدور مرزی با جمهوری 
نهایی کــردن  همچنیــن  و  آذربایجــان 
احداث کریدور شــمال- جنوب تأکید کرد 
و گفــت: با توجــه به اهمیت این مســیر 
در تکمیــل کریدورهــای منطقــه ای، این 
پروژه باید هر چه ســریع تر تکمیل شــود. 
رئیس جمهور در ادامه با اشــاره توافقات 
حاصل شده درباره تسریع در تکمیل مسیر 
شلمچه-بصره در جریان سفر اخیرش به 
عراق، اظهار کرد: این مسیر برای ما اهمیت 
فراوانی دارد و مقامات دولت عراق نیز بر 
تسریع در اجرا و تکمیل آن تأکید دارند؛ لذا 
باید همه تلاش خود را بــرای رفع موانع 
پیش روی تکمیل این پروژه به کار بگیریم. 
پزشکیان از وزارت راه خواست با همکاری 
ســایر مســئولان مربوطــه ســناریوهای 
مطرح برای همکاری با روســیه در زمینه 
زیرســاخت های حمل ونقــل جــاده ای و 
ریلی را نهایی کنند. رئیس جمهور با اشاره 
به اهمیــت کریدورهای ترانزیتــی اعم از 
ریلی و جاده ای برای کشــور و تأکید ســند 
چشــم انداز بر این موضــوع تصریح کرد: 
در حــوزه حمل ونقل اولویــت ما افزایش 
ظرفیت اسکله ها، توسعه خطوط راه آهن 
و تأمین ماشین آلات سنگین راه سازی است. 
در خارج از حوزه حمل ونقل نیز تأمین برق، 
تبادل گاز و ســپس توسعه صنایع و تبادل 
فراورده های نفتی و محصولات پتروشیمی 
در اولویت های بعدی قرار دارند. پزشکیان 
در بخش دیگری از ســخنان خود با انتقاد 
از کیفیت اجرای برخی مســیرهای ریلی و 
جاده ها گفت: کیفیت مصالح به کاررفته در 
جاده ها در برخی مسیرها مناسب نیست و 
با توجه به اینکه تمرکز ما برای ترانزیت کالا 
در کشــور از این مسیرهاست، باید کیفیت 
اجرای این مسیرها ارتقا یابد. رئیس جمهور 
با تأکید بر ضرورت ســرمایه گذاری بخش 
در حوزه هــای حمل ونقــل  خصوصــی 
اظهار کرد: عــلاوه بر حوزه هــای ریلی و 
ســاخت تجهیزات مربوط به حمل ونقل 
ریلی، مثل لوکوموتیو، هم اکنون اسکله ها 
و بنــادر ما هم ظرفیت هــای زیادی برای 
فعالیــت بخش خصوصــی دارد و حتی 
ســرمایه گذاران خارجی نیــز می توانند در 
این حوزه فعال شوند. در این جلسه فرزانه 
صــادق، وزیر راه و شهرســازی، با اشــاره 
بــه مذاکرات این وزارتخانــه با طرف های 
روسی، گزارشی از آخرین وضعیت توافقات 
و همکاری ها با این کشور در زمینه اجرای 
زیرساخت های حمل ونقلی و کریدورهای 

منطقه ای ارائه کرد.

منصور جهانــی: «نیچیروان بارزانی» رئیس اقلیم کردســتان عــراق، در پنل 
 «MERI کنفرانس سالانه انستیتوی پژوهشی خاورمیانه تحت عنوان «میری
در شهر اربیل گفت: دیدار و ملاقات با حضرت آیت االله خامنه ای مقام معظم رهبری 
جمهوری اسلامی ایران و دیدار با رئیس جمهوری «ابراهیم رئیسی» و همچنین سفر 
دکتر «مســعود پزشــکیان» رئیس جمهور ایران به اربیل و بغداد، مرحله جدیدی از 
روابط با ایران است. «نیچیروان بارزانی» رئیس اقلیم کردستان عراق، در پنل کنفرانس 
«میــری»  عنــوان  تحــت  خاورمیانــه  پژوهشــی  انســتیتوی  ســالانه 
MERI (The Middle East Research Institute) در شــهر اربیــل، دربــاره روابط با 
همسایگان خود گفت: موضع اقلیم کردستان در یک مورد  خیلی شفاف و روشن است 
و آن این اســت که می خواهیم فاکتور اصلی در برقــراری آرامش و ثبات در منطقه 
باشــیم و با ایران و ترکیه هم در چارچوب همــکاری و هماهنگی با بغداد در ارتباط 
مداوم هستیم. برای نمونه در حال حاضر با ترکیه رابطه خیلی خوبی داریم و مبادلات 
بازرگانی ترکیه با عراق در حدود ۱۲ میلیارد دلار اســت و به نظرم مبادلات تجاری با 
ایران هم در همین حدود است. سال گذشته توانستیم مشکلاتی را که با ایران داشتیم 
تا حدود زیادی برطرف کنیم. معتقدم بعد از ســفری که بنده به تهران انجام دادم و 
دیدار و ملاقات با حضرت آیت االله خامنه ای مقام معظم رهبری جمهوری اســلامی 
ایــران و رئیس جمهــوری «ابراهیم رئیســی» و ســفر دکتر «مســعود پزشــکیان» 
رئیس جمهور جدید ایران به اربیل و بغداد، همچنین دومین سفر رئیس جمهور ترکیه 

به اربیل، ثابت شد که در مرحله جدیدی از روابط با همسایگان خود قرار داریم.

 برای ما خیلی مهم است که منشأ امنیت و آسایش برای همسایگان باشیم
وی همچنیــن گفت: برای ما خیلی مهم اســت که منشــأ امنیت و آســایش برای 
همســایگان خود باشــیم. در این زمینه، همکار تأثیرگذاری برای بغداد هم بوده ایم و 
همه این اقدامات با هماهنگی و روابط نزدیک با بغداد بوده اســت. هیچ ســفری را 
بدون اطلاع بغداد انجام نداده ایم؛ هر کجا رفته ایم و از هر ســفری هم که به اقلیم 
کردستان برگشته ایم، همه با هماهنگی بغداد بوده است. اقلیم کردستان می تواند در 

حال حاضر و در آینده همکار بسیار بزرگی برای بغداد باشد.

اقلیم کردستان یک قواره سیاسی در چارچوب قانون اساسی عراق است
«نیچیــروان ادریس بارزانی» درباره رابطه اقلیم کردســتان با حکومت فدرالی عراق 
گفت: اقلیم کردستان از یک چارچوب قانونی برخوردار است و بر اساس قانون اساسی 
عراق که حدود ۸۰ درصد به آن رأی دادند، با این مشــروعیت مدنی بنیاد نهاده شــده 
اســت. اقلیم کردستان یک قواره سیاسی در چارچوب عراق و بر اساس قانون اساسی 
کشــور است. راهکار قانونی اقلیم کردســتان نیز واضح و آشکار است که باید به چه 
شــیوه ای باشــد. اکنون هم در وضعیت قابل قبولی قرار داریم و انتخابات موفقی را 
برگزار کردیم. به نظرم از سال ۱۹۹۱ این مهم ترین انتخابات اقلیم کردستان است و بعد 
از مشکلات متعددی که پشت سر گذاشــتیم، هم اکنون زمان مناسبی است تا به یک 
مدل کامل دست پیدا کنیم که چگونه با بغداد مشکلات فی مابین را برطرف کنیم. باید 
ســعی کنیم راهکار تفاهم و وفاق را برای حل مشکلاتی که با بغداد وجود دارد، پیدا 
کنیــم و بدون تعارف در مورد این موضوعات با همدیگر صحبت کنیم؛ چون بغداد با 
اقلیم کردستان به صورت فدرالی تعامل نمی کند، به هیچ شیوه ای فدرالی نیست، بلکه 
خیلی هم مرکزی است. سیستمی در عراق وجود دارد که به آن سیستم فدرالی گفته 
می شود؛ در حقیقت، در ذات خود همه چیز است، ولی فقط فدرالی نیست. آنچه در 
این زمینه من را نگران می کند و برای حل آن دغدغه زیادی دارم، این است که باید  هر 

دو طرف  به شیوه ای استراتژیک به فکر حل این مشکلات باشیم.

برطرف شدن مشکلات اقلیم کردستان با بغداد
وی همچنین گفت: بدون شــک، ایــن صحبت ها را به صورت مــداوم با بغداد هم 
مطــرح کرده ام، نه اینکه فقط آنها را در اینجا بیان کنم. با برادران خودمان در بغداد، 
با همه گروه های سیاســی بغداد، در جلســات متعدد، خیلی واضح و بدون تعارف 
این صحبت ها را مطرح کــرده ام. به آنها گفته ام اگر بخواهیم عراق با ملت خودش 
و از نظر سیاســی هم در وضعیت آرام و باثباتی باشــد، کلید حل آن، برطرف شــدن 
مشــکلات با اقلیم کردستان است. از ســال ۲۰۰۳ صحبت های ما دو طرف این است 
که قانون اساســی بین ما حاکم باشــد؛ ولی در حقیقت ما مشاهده نمی کنیم که این 
شــیوه رعایت شود. بدون شک، این گلایه ای نیست که فقط متوجه بغداد باشد، بلکه 
در مورد اقلیم کردستان نیز همیشــه این را گفته ام. بااین حال، معتقدم این انتخابات  
فرصت بزرگی را فراهم کرده است تا با بغداد به یک راه حل مشترک و تفاهم برسیم 
که هم اقلیم کردســتان و هم بغداد از آن راضی باشــند و خیر همه عراق نیز در آن 
گنجانده شــود. این انتخابات مهم است و باید ما در سریع ترین زمان ممکن، حکومت 
فعال، کارا و قوی خود را تشکیل دهیم و با بغداد هم بر سر همه مسائلی که تاکنون 
به صورت حل نشده باقی مانده است، به گفت وگو بنشینیم؛ از جمله  مسئله بودجه و 
 ماده ۱۴۰. البته فقط این دو مشکل نیست که حل نشده باقی مانده باشند، بلکه در این 

بین مشکلات زیادی وجود دارد.

 در سال ۲۰۰۳ کُردها در پروسه سیاسی عراق حضور جدی داشتند
رئیس اقلیم کردســتان در ادامه سخنانش تأکید کرد: در سال ۲۰۰۳ کُردها در پروسه 
سیاســی عراق حضور جدی داشــتند، به این امید که عراق به کشــوری دموکراسی 
و فدرالی تبدیل شــود. ما قبل از ســال ۲۰۰۳ همین وضعیت الان را داشتیم، خیلی 
متفــاوت نبود ولی ما با این امید به بغداد رفتیم و در این مرحله سیاســی به صورت 
فعال حضور داشــتیم، برای اینکه این سیســتم حکمرانی تثبیت شود. امروزه سؤال 
اصلی این است که به چه سمتی حرکت می کنیم؟ تا چه زمانی ما فقط بگوییم  قانون 
اساســی، قانون اساسی، قانون اساســی که تا این لحظه هم مشاهده نمی کنیم هیچ 
گامی برای اجرا و انجام  دادن این قانون اساســی برداشــته شده باشد. خیلی وقت ها 
می گویم این کشورهای خارجی اعم از اروپا و آمریکا بزرگ ترین همکاری شان با اقلیم 
کردســتان و عراق که ارائه می دهند، یک چیز باشــد و آن هم بــه ما کمک کنند که 

چگونه قانون اساسی عراق در بغداد برقرار شود.  

جلسه مشترک سه جانبه  با نخست وزیر، دادگاه فدرالی و رئیس دادگاه
این دیپلمات در ادامه سخنانش افزود: مسئله حقوق کارمندان، معیشت و 
رزق و روزی مردم کردستان، برای ما در اولویت اصلی قرار دارد. با سپاس 
از نخست وزیر، دادگاه فدرالی و رئیس دادگاه، در این زمینه تاکنون جلسه 

مشترک سه جانبه ای هم بدون حضور رسانه ها برگزار کرده ایم.

با درخواست رئیس جمهوری موازین حضور ایران در سازمان گروه ویژه اقدام مالی دوباره بررسی می شود

FATF روی میز
خبر گزارش

سیـاستسیـاست

 وحیده کریمی: FATF با دســتور مســعود پزشــکیان در دســت 
بررســی قرار گرفته اســت. خبری مهم که دیروز معاون حقوقی 
رئیس جمهــور درباره سرنوشــت لوایــح باقی مانــده در مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظام گفــت و تأکید کــرد: «بنا بر دســتور 
رئیس جمهور، بررسی FATF از ابعاد مختلف توسط وزیر اقتصاد 
و دارایی در  حال بررســی و انجام است». دو پرونده مسکوت مانده 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام با نام های پالرمو و CFT قرار 
است  بار دیگر مورد بررســی قرار گیرند تا ماحصل تلاش دستگاه 
دیپلماســی و وزارت اقتصاد دولت چهاردهم امکان خروج ایران 
از لیســت ســیاه این ســازمان را فراهم کند. هفته گذشته بود که 
اســماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت خارجه، در توضیح مواضع 
دســتگاه دیپلماســی درباره پیوســتن ایران به FATF گفت: « در 
موضوعــات مربوط بــه FATF، وزارت خارجه بــه عنوان یکی از 
دســتگاه های مرتبط گزارش خود را داده و با سایر وزارتخانه ها که 
در این زمینه صاحب نقش هســتند، مانند وزارت اقتصاد، موضوع 
را دنبــال می کند ». همان  زمان هم وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
تأکید کرد: «این وزارتخانه مسئول پیگیری سازمانی FATF است». 
همتی همچنین گفت: «ما بر اســاس رهنمــود رئیس جمهور، در  
حال پیگیری این موضوع هستیم ». البته اواسط مهرماه هم همتی 
گفتــه بود: «رئیس جمهور مقــرر کردند اقدامــات لازم برای رفع 
 (FATF) محدودیت ها و تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی
در چارچوب منافع ملی کشور پیگیری شده و هم زمان درباره رفع 
دغدغه هــا و نگرانی  های داخلی در ایــن زمینه از طریق همکاری 
نهادهای اقتصادی با شــورای  عالی امنیت ملی اقدام شود». وزیر 
اقتصاد خاطرنشان کرد:  « با همکاری و وفاق، محدودیت های مالی 

علیه ایران را کاهش خواهیم داد».
پیش  از  این ســخنان نیز مسعود 
پزشکیان در نخستین نشست خبری 
خود صراحتــا بر ضرورت پیوســتن 
ایــران به FATF تأکید کــرد و گفت: 
«چاره ای جــز حــل FATF نداریم. 
 FATF باید حلــش کنیم. اگر بتوانیم
و برجام را حل کنیــم و روابط مان را 
با دنیا اصــلاح کنیــم، می توانیم به 
اهداف چشــم انداز برســیم». او در 
ادامه اظهارات خــود به این مطلب 
اشاره کرد که «برای به جریان افتادن 
دوباره پرونده FATF حتما به مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظــام نامــه 
خواهم نوشــت؛ چــون این موضوع 
باید حل شــود ». فاطمه مهاجرانی، 
ســخنگوی دولــت چهاردهــم هم 
پیش از این گفته بود: « بررسی مجدد 
FATF با هماهنگی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و با رعایت منافع ملی 

در  حال پیگیری است ».
علــی طیب نیــا، مشــاور عالــی 
رئیس جمهور  نیز در جریان انتخابات 
ریاســت جمهوری چهاردهــم گفته 
بــود: «ما تنها کشــوری هســتیم که 
قبل از اجرای برنامه اقدام از لیســت 
ســیاه خارج شــدیم، ولو به صورت 
تعلیق. این شایســته تقدیــر بود، نه 
اینکه عــده ای بــه خاطــر اینکه در 
دوران روحانی انجام می شود ناراحت 
شوند. چرا شــخص بزرگواری که در 
دوران مســئولیت خــودش می گوید 
عضو شــوید، امروز نمی گذارد الحاق 
ما بــه تصویب برســد. چندی پیش 

ترکیه از لیســت خاکســتری FATF بیرون آمد ولــی ما هنوز در 
لیست سیاه هستیم و این کار تجارت ایران را در دنیا بسیار سخت 
می کند، ولی ما می توانیم از لیســت ســیاه خارج شویم. با بودن 
در این لیســت تعاملات ما با خارج دچار محدودیت می شــود و 
نمی توانیم درآمدهای نفتی را منتقــل کنیم ». حال انصاری ابراز 
امیدواری کرده اســت با توجه به آغاز بررسی کارشناسی از سوی 
دستگاه های ذی ربط به « نتایج خوبی» برسیم. انصاری همچنین 
 FATF بــا بیان اینکــه «امیدواریم زمینــه لازم برای رفــع موانع
فراهم شود»، اظهار کرد: ما از چهار کنوانسیون به دو کنوانسیون 
پیوسته ایم و دو کنوانسیون پالرمو و CFT باقی مانده که در مجمع 
تشــخیص از دستور خارج شده ولی هنوز قابل بررسی در مجمع 
تشخیص اســت. این دو لایحه در  حالی از سال ۹۷ بلاتکلیف در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال خاک خوردن هستند که 
لایحه پالرمو با تصویب مجلس و رفع ایرادات شــورای نگهبان و 
دریافت تأیید شــورای نگهبان، به جای ابلاغ  یکباره سر از مجمع 
تشــخیص درآورد و لایحه CFT هم بر اثــر اختلاف نظر مجلس 
و شورای نگهبان راهی مجمع شــد. در آن زمان بسیاری معتقد 
بودنــد روحانی قادر اســت پالرمو را برای اجرا ابــلاغ کند، اما  در 
 نهایت تصمیم بر آن شد که هر دو لایحه با نظر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نهایی شــوند که با توجه بــه حضور چهر ه های 
مخالف پیوستن ایران به گروه اقدام ویژه مالی، این مهم رخ نداد. 
ایران وارد لیست سیاهی شد که امروز فقط کره شمالی و میانمار 
را کنار خود دارد و حتی پاکســتان و ترکیه هم از این لیست خارج 
شــده اند. چهارم آبان بود که کارگروه ویژه اقدام مالی (FATF) با 
صدور بیانیه ای اعلام کرد  نام ایران، کره شمالی و میانمار همچنان 

در لیســت ســیاه این کارگروه باقی مانده و نام سنگال را از لیست 
خاکســتری خود حذف کرده و نام الجزایر، آنگولا، ســاحل عاج و 
لبنان را به لیست خاکســتری خود اضافه کرده است. اعلام خبر 
باقی ماندن ایران در فهرســت کشــور های پرخطر و لیست سیاه 
FATF، آن هم فقط چند روز پس از اجلاس بریکس، باعث شــد  
بعضی کارشناسان  درباره محروم شدن ایران از امکان های بریکس 
با وجود لیســت ســیاه FATF صحبت کنند. هرچند عضویت در 
بریکس برای ایران اهمیت بسیاری دارد، اما در عمل با باقی ماندن 
در لیست سیاه عایدی نخواهد داشت؛ زیرا حتی کشورهای دوست 
 مانند روسیه و چین نیز حاضر نیستند ریسک روابط بانکی و مالی 
رســمی با ایران را بپذیرند. موضوعی که از دید کارشناســان هم 
مغفول نمانده، کما اینکه صادق الحســینی، کارشناس اقتصادی، 
در این زمینه تأکید کرد: «با وجود قرار داشتن در فهرست کشور های 
پر خطر نمی توان از مزایای بریکس برای توسعه مراودات تجاری و 
اقتصادی استفاده کرد». موضوعی که حسین سلاح ورزی، رئیس 
پیشین اتاق بازرگانی  نیز مورد تأکید قرار داده بود. سلاح ورزی پیش 
از این گفته بود: «حتی اگر تحریم ها علیه ایران را نادیده بگیریم، با 
وجود FATF نمی توان با نهاد های مالی همکاری کرد. این یعنی 
در چنین وضعیتی مراودات مالی ایران با بانک ها و نهاد های مالی 
جهان در بن بســت قرار دارد ». هرچند مخالفان پیوستن ایران به 
این ســازمان از « پیچیدگی قوانین این سازمان و امنیتی شدن امور 
بانکی در صورت پیوستن ایران به گروه اقدام ویژه مالی» می گویند، 
اما به گفته حسن بهشتی پور این مقررات چیز پیچیده ای نیست. در 
خرداد ســال ۱۳۹۵، آقای طیب نیا، وزیر اقتصاد وقت، این موارد را 
امضا کرده اند و به مرحله اجرا هم رسیده است. ما پیش از این هم 
قانون مبارزه با پول شــویی داشته ایم 
که در ســال ۱۳۸۵ به تصویب رسیده 
و اجرائی می شــد. ایشــان مقررات را 
پذیرفته و گفته اجــرا می کنیم  و اجرا 
هم شده است. برای مثال، بانک زمانی 
که می خواهد چک بکشد، نمی تواند 
آن را در وجه حامل بکشــد باید اسم 
فرد دریافت کننــده وجه چک را ثبت 
کند. این چیز بدی نیست و سال هاست 
در ایران اجرا می شود. آیا صدمه ای به 
کشور ما خورده است؟  یا مثلا می گوید 
اگر شــما پول نقد را از یک مقداری به 
بالا به بانک ببرید باید اعلام کنید منشأ 
این پول کجاســت؟ این برای مبارزه با 
قاچــاق کالا و مواد مخدر اســت. این 
مقررات را هم فقط ایران اجرا نکرده، 
۱۹۳ کشــور آن را اجرائی کرده اند. در 

این میان فقط دو مورد باقی ماند.
بر اساس این گزارش، ادامه حضور 
ایران در لیست ســیاه، خودتحریمی 
اســت که حتی اگر دولت چهاردهم 
بتواند د ر مســیر احیای برجام و رفع 
تحریم ها دستاوردی داشته باشد، باز 
هم تأثیــری در روابط تجاری و مالی 
ما نخواهد داشت؛ زیرا ریسک رابطه 
تجاری و بانکی با کشــوری همچون 
ایران به میزانی بالاســت که منتج به 
نتیجه مطلوب نخواهد شد. از این رو 
تلاش بــرای خروج ایران از لیســت 
ســیاه با پذیرش دو لایحه باقی مانده 
کاهــش  راســتای  در  مؤثــری  گام 
تنش هــای اقتصادی خواهــد بود و 
ایران را بار دیگر وارد بازارهای رسمی 

مالی و تجاری خواهد کرد. 

ادامـه در 
صفحه

۳

عبدالرحمن فتح الهی: با شــروع به کار دولت چهاردهم، هرچند عدم به کارگیری نیروهای اهل ســنت 
در بدنه وزارتی  ســبب انتقادات جامعه اهل ســنت ایران از مسعود پزشــکیان و دولت چهاردهم شد، 
اما در ادامه برخی اقدامات رئیس جمهور مانند انتخاب اســتاندار اهل ســنت برای دو استان کردستان 
و سیستان وبلوچســتان و نیز برگزیدن نیروی اهل ســنت در ســمت معاون رئیس جمهور باعث شــد 
 بخشــی از بدنه منتقدان به عملکــرد دولت چهاردهم نگاهی متفاوت پیدا کننــد و امیدوار به تحقق 
شــعار وفاق ملی توسط مسعود پزشکیان باشــند. این امیدواری تا جایی پررنگ شده است که مولوی 
عبدالحمید، امام جمعه مســجد مکی زاهدان، دیروز (شنبه) در مراسم تکریم و معارفه استاندار جدید 
سیستان و بلوچستان شرکت کرد. این مراسم با حضور اسکندر مومنی، وزیر کشور، علی زینی وند، معاون 
سیاسی وزیر کشور، فرماندهان ارشــد انتظامی و نظامی، نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی، 
مجلس خبرگان رهبری و جمعی از مسئولان و مقامات استانی، معتمدان و متنفذان سراسر این خطه 
پهناور در تالار فردوســی دانشگاه سیستان و بلوچستان برگزار شــد. به نوشته مهر، مولوی عبدالحمید 
اســماعیل زهی در مراسم تکریم و معارفه استاندار سیستان و بلوچســتان اذعان کرد: «بیش از دو سال 
است که توفیق حضور در جلسات را ندارم، اما خیرخواهی خود را تا آنجا که توانستم، در این مدت انجام 
داده ام». امام جمعه اهل سنت زاهدان با اشاره به شعارهای دکتر پزشکیان متذکر شد: «در ایام انتخابات 
و پس از پیروزی، رئیس جمهور دولت چهاردهم وعده هایی در راســتای نفع ملت و کشــور داده اند که 
تاکنون نیز در مسیر برآورده  کردن آنها پیش رفته و قدم های مثبتی نیز برداشته، اما هنوز گام های زیادی 
نیاز اســت که برای کشور و مردم باید برداشــته شــود». او ادامه داد: «انتخاب در منصب ها از اقوام و 
مذاهب، یکی از وعده های دولت چهاردهم بوده که عملی شده و قدم هایی در این مسیر برداشته شده و 
در این زمینه انتخاب و انتصاب استانداران اهل سنت در خوزستان، کردستان و سیستان وبلوچستان جای 
قدردانی دارد». وی خطاب به مســئولان کشوری تأکید کرد: «در انتصابات، از شایستگان بومی استفاده 
شود؛ چراکه در این کار، حکمت فراوانی نهفته است و عامل رضایت مردم می شود». مولوی عبدالحمید 
اسماعیل زهی با ابراز خرسندی از انتصاب استاندار سیستان و بلوچستان از قوم بلوچ و مذهب اهل سنت، 
تصریح کرد: «مردم این استان نیز از این بابت خوشحال هستند که در دولت وفاق ملی، به فرزندی از دیار 
سیستان و بلوچستان که شایستگی دارد، اعتماد شد». به گفته امام جمعه اهل سنت زاهدان، «اینکه به 
مردم سیستان و بلوچستان از تمامی اقوام و مذاهب فرصت داده شد تا توانایی و کارآمدی خود را نشان 
دهند،  مهم اســت. هیچ سرمایه ای بالاتر از سرمایه مردم در جامعه نیست. مردم شایسته و توانمند در 
جای  جای ایران اسلامی فراوان حضور دارند». او در توصیه ای به دولت پزشکیان عنوان کرد: «در دولت، 

از شایســتگان قوی استفاده شــود و به مردم از هر قوم و مذهبی اعتماد شود؛ چون به کارگیری افراد در 
انتصابات از اقوام و مذاهب مختلف، فاصله ها را در جامعه کم می کند. در شایسته ســالاری همه اقوام 
و مذاهب باید ملاک قرار گیرد». مولوی عبدالحمید با اشــاره به حادثه اخیر منطقه گوهرکوه شهرستان  
تفتان بیان کرد: «این حادثه باعث رنجش ما شده و برای ما نیز دغدغه بود. علاج این موضوع آن است 
که مســئولان دولت باید دل توده مردم را به دســت آورده و همه مردم را در کنار یکدیگر ببینند». وزیر 
کشــور هم در این مراسم گفت: «بر اساس شعار وفاق ملی و همبستگی ملی، هیچ تفاوتی نباید وجود 
داشته باشد. ملاک اصلی، شایستگی و کارآمدی افراد است. هرکس بر اساس این شاخص ها مشخص 
شــد که دارای این ملاک است، باید در فهرست قرار گیرد. هیچ تفاوتی بین اقوام و مذاهب وجود ندارد؛ 

این میثاق کار ما در وزارت کشور است».

 استقبال از انتخاب استاندار بومی
پیش تر مولوی عبدالحمید از انتخاب اســتاندار بومی برای سیستان  و بلوچستان استقبال کرده و آن 
را از «اقدامات خوبی» توسط دولت پزشکیان دانسته بود که سبب «افزایش اتحاد و انسجام» و «تغییر 
شرایط» می شود. در همین زمینه و به گزارش پایگاه اطلاع رسانی امام جمعه اهل سنت زاهدان، مولوی 
عبدالحمید، شــامگاه چهارشــنبه (۹ آبان ۱۴۰۳) در جمع مردم شهرستان چابهار، به انتخاب استاندار 
جدید سیستان  و بلوچســتان در دولت چهاردهم اشاره و عنوان کرد: «خوشحال شدیم که هیئت دولت 
فردی از خودِ اســتان را به عنوان استاندار سیستان  و بلوچستان انتخاب کرده است. ایشان انسان توانمند، 
کاردان و باسوادی است و چندین دوره مسئولیت معاونت عمرانی استانداری را بر عهده داشته است». 
امام  جمعه زاهدان ابراز امیدواری کرد  «در آینده شــاهد اتفاقات خوب بیشتری باشیم؛ چراکه اقدامات 

خوب به خیر کشور و به نفع همه است و سبب افزایش اتحاد و انسجام و تغییر شرایط می شود».

عثمانی: اقدامات دولت پزشکیان، گام بزرگی در جهت تقویت وفاق ملی است
محمدقسیم عثمانی در گفت وگویی با «شرق»، درباره شکستن سکوت دوساله مولوی عبدالحمید و 

حضورش در مراســم تکریم و معارفه استاندار جدید سیستان و بلوچستان به اقدامات اخیر 
دکتر پزشکیان در جهت به کارگیری افراد توانمند شایسته و نخبه اهل سنت اشاره دارد و به 
باورش «رئیس جمهور با این انتصابات گام های اساسی در راستای تحقق شعار وفاق ملی 

برداشت»؛ امری که به گفته او، «شایسته تقدیر و تشکر است». 

گزارش «شرق» از حضور و سخنرانی مولوی عبدالحمید در مراسم معارفه استاندار سیستان و بلوچستان
وفاق به شرق رسید

عثمانی: اقدامات دولت پزشکیان، گام بزرگی در جهت تقویت وفاق ملی است

ادامـه در 
صفحه

۵

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس با تأکید بر اهمیت پیوســتن به گروه ویژه اقدام مالــی (FATF) گفت: «باید 
مشکلات مربوط به FATF حل شود و از پتانسیل این سازمان در برقراری ارتباط جمهوری اسلامی ایران با کشورها عضو 
نهایت اســتفاده شود». احمد بخشایش اردستانی در گفت وگو با «شرق»، به چالش های ناشی از تحریم ها اشاره کرد و 
گفت: با توجه به قرارداشــتن ایران در شــرایط ســخت تحریمی و عدم ارتباط مالی بانکی و تجاری با دنیا برای فروش 
محصولات مجبور هستیم راه هایی برای دور زدن تحریم ها پیدا کنیم.  از این رو ماندن در لیست سیاه FATF خود هزینه 
گزافی به ایران برا ی دور زدن تحریم ها تحمیل کرده اســت. او همچنین به وجود گروه های ضد تحریم که در این زمینه 
فعالیت می کنند  اشــاره کرد و افزود: با توجه به تجریبات سال های اخیر در دور زدن تحریم ها می توان این اهرم کمکی 
را نیز مورد توجه قرار داد تا در صورت بروز مشکلات از سوی FATF، از تجربیات و منابع این گروه ها بهره برداری کرد و 
تسلیم محض در برابر این سازمان نبود. او با اشاره به قوانین پول شویی و مبارزه با فساد اقتصادی که در ایران سال هاست 
اجرائی شــده، توضیح داد: به علت تفاوت دیدگاه بین ایران و این سازمان، حتی با وجود اینکه قوانین بسیاری در زمینه 
پول شــویی و مبارزه با فساد در ایران وضع شده ما همچنان نیازمند تعیین  تکلیف دو لایحه باقی مانده هستیم؛ زیرا این 
قوانین ما از ســوی دیگر کشــورها پذیرفته نمی شوند، چراکه ذیل ۴۱ توصیه گروه اقدام ویژه مالی تصویب نشده اند. لذا 
به جهت اهمیت هماهنگی با ســازمان های بین المللی نیازمند اصلاح قوانین برای پیوســتن به این سازمان هستیم و 
تصویب دو لایحه باقی مانده چاره این مشــکل اســت. عضو کمیسیون امنیت ملی همچنین به چالش های داخلی در 
اجرای قوانین FATF اشاره کرد و گفت: «بانک ها گاهی اوقات فرمت هایی را تنظیم می کنند که مطابق با استانداردهای 
بین المللی، محدودیت هایی را ایجاد می کند». برخی افراد نگران هستند که تصویب FATF به نوعی خودتحریمی منجر 
شود، به ویژه که به تحریم های موجود علیه سپاه و نهادهای دیگر اشاره و تأکید دارند. بخشایش اردستانی در ادامه نقد 
اســتدلال های منتقدان پیوســتن ایران به این گروه ویژه اقدام مالی توضیح داد: نگرانی از ایجاد محدودیت برای برخی 
نهادها در صورت عضویت در FATF د ر حالی مطرح می شود که کشورهای دیگر مانند آمریکا و انگلیس تحریم هایی 
یک طرفه علیه ایران اعمال کرده اند، اما در عمل تحریم های اصلی ذیل اجرای برجام در ســازمان ملل لغو شده است. 
بنابراین با عضویت در گروه اقدام ویژه مالی نباید مشکلی برای ایران و این نهادها ایجاد شود. او همچنین به وضعیت 
کنونی FATF در مجمع تشــخیص مصلحت نظام اشاره کرد و گفت: «بسیاری از مسائل داخلی آن حل شده اند». او با 
اشاره به تمایل دولت فعلی برای پیشبرد این موضوع، پیشنهاد کرد  با سازمان های بین المللی هماهنگ شده و اقداماتی 
برای تصویب FATF انجام داد. عضو کمیسیون امنیت ملی گفت: ماندن ایران در لیست سیاه FATF هزینه های زیادی 
به همراه دارد. او گفت: «به عنوان مثال، اگر قیمتی برای یک کالا یک دلار باشــد، به دلیل تحریم ها باید آن را با قیمت 
 FATF یک دلار و ۲۰ سنت خریداری کنیم». او همچنین به نگرانی های اقتصادی و امنیت ملی ناشی از عدم پیوستن به

اشاره و ابراز امیدواری کرد که دولت با توجه به زمان، تصمیمات مناسبی اتخاذ کند.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس درگفت وگو با «شرق» 
هزینه ماندن در لیست سیاه FATF سنگین است

«نیچیروان بارزانی» در پنل کنفرانس ســالانه انســتیتوی پژوهشی 
:(MERI) «خاورمیانه «میری

سفر مسعود پزشکیان به اربیل مرحله 
جدیدی از روابط با ایران است


